
در حال�ي ديروز 
وزي�ر  مع�اون 
مدع�ي  ورزش 
برخورد با تخلفات مالي مديران سابق استقلال 
و پرس�پوليس ش�د که هيچ کدام از مسئولان 
اين دو تيم در 20 س�ال اخير ب�ه دليل تخلفات 
و فس�اد دادگاهي نش�ده اند و به نظر مي رسد 
ادعاي علي نژاد بيش�تر گرفتن ژس�ت مبارزه 
ب�ا فس�اد از س�وي وزارت ورزش�ي ها باش�د.
به جريان افتادن دوباره پرونده خصوصي س��ازي 
پرسپوليس و استقلال، سبب شده فساد مالي در 
اين دو باشگاه دولتي که سالانه بيش از 200ميليارد 
خرج روي دس��ت بيت المال مي گذارند، بيشتر به 
چشم آيد و مطالبه برخورد با مديران متخلف دو تيم 
مطرح شود. در چنين فضايي بود که ديروز معاون 
وزي��ر ورزش در گفت وگويی راديويي از تش��کيل 
پرونده قضايي براي چند مدير س��ابق استقلال و 
پرسپوليس خبر داد. هرچند که اهمال در برخورد 
با متهمان پرونده فس��اد در فوتبال در س��ال هاي 
اخير سبب شده، کمتر کسي حرف معاون تازه وارد 
مسعود سلطاني فر را جدي بگيرد و به نظر نمي رسد 
مديراني که در دو دهه اخير نقش اصلي را در حيف 
و ميل بيت الم��ال در تيم هاي دولتي اس��تقلال و 
پرسپوليس داشته اند، به پاي ميز محاکمه کشيده 
ش��وند، به خصوص که اين روزها مديران سابق و 
متخلف اين دو تيم در ليس��ت وزارت ورزش براي 

بازگشت دوباره به پست هاي شان قرار گرفته اند!

  چرا فوتبال دولتي مي ماند؟
خصوصي سازي سرخابي ها، بهانه مصاحبه ديروز 
مع��اون وزير ورزش ب��ود، به خصوص ک��ه وزارت 
ورزش��ي ها مدعي اند که براي واگذاري استقلال و 
پرسپوليس در سال 99 مصمم هس��تند و از وزير 
ورزش گرفته تا معاونان��ش در هفته هاي اخير در 
مصاحبه هايي که داشته اند، طوري وانمود کرده اند 
که ان��گار دو تيم بزرگ پايتخت وبال گردن ش��ان 
هستند و آنها از اينکه س��رخابي ها دولتي هستند 
استقبال نمي کنند. چنين مسئله اي در صحبت هاي 
ديروز مهدي علي نژاد، معاون وزير ورزش با راديو هم 
مشهود بود: »من فکر نمی کنم هيچ جای دنيا يک 

وزارتخانه باشگاهداری کند.« 
در حالي علي نژاد و س��اير مدي��ران وزارت ورزش 
مي خواهند دولت را بي علاقه به حفظ پرسپوليس 
و استقلال نش��ان دهند که يک س��ؤال بي پاسخ 
مي ماند؛ اينکه چرا خصوصي سازي دو باشگاهي که 
دولت مي گويد تمايلي به حفظ مالکيت شان ندارد، 

در 20 سال اخير هر بار عقب افتاده است؟!
شايد مرور بخش��ی از گزارش فساد در  فوتبال که 
توس��ط مجلس دهم تهيه و بهم��ن 94 در صحن 
مجلس قرائت ش��د، به خوبي چرايي عقب افتادن 
خصوصي س��ازي باش��گاه هايي مانند استقلال و 
پرسپوليس را نشان دهد: »جريانی قوی در درون 
اين رشته ورزشی به دليل سوءاستفاده های کلان 
مالی، اج��ازه خصوصی س��ازی در اي��ن ورزش را 

نمی دهد.«

البته علي نژاد راس��ت مي گويد در هيچ جاي دنيا 
يک وزارتخانه تيمداري نمي کند، اما حتماً وزارت 
ورزشي ها به خوبي مي دانند که در هيچ جاي دنيا 
هم باشگاه ها مانند زالو از بودجه دولتي و بيت المال 
اس��تفاده نمي کنند. همين وصل ب��ودن به منابع 
دولتي که در اي��ران بدون هي��چ نظارتي صورت 
مي گيرد، سبب ش��ده باش��گاه هاي دولتي مانند 
استقلال و پرسپوليس به يک حياط خلوت بزرگ 

براي فساد تبديل شوند. 
 بازخوانی بخش ديگری از گزارش فساد در فوتبال 
در مجل��س درب��اره تخلف��ات مالي گس��ترده در 
باشگاه هاي دولتي بيانگر همه چيز است: »يکی از 
مهم ترين دلايل فساد در فوتبال ايران استفاده اکثر 
باشگاه های کشور از منابع مالی عمومی و بيت المال 
است. اين موضوع سبب عقد قراردادهای ميلياردی 
و سوءاستفاده چند واس��طه از اين قراردادها شده 
است. بيش از 90 درصد از ۱۶ تيم ليگ برتر و 2۶ 
تيم ليگ دسته يک، وابس��ته به نهادهای عمومی 
و دس��تگاه های دولتی، صنعتی و نظامی هستند. 
اگرچه به دليل عدم ش��فافيت مالی و پنهان کاری 
باش��گاه ها که خود يکی از مهم ترين آسيب ها در 
اين بخش است از مبلغ دقيق هزينه های فوتبال، 
اطلاع دقيقی در دس��ت نيس��ت، ولی بر اس��اس 
برآورد دس��تگاه های نظارتی، اين رقم بيش از ۱0 
هزار ميليارد ريال در سال تخمين زده می شود که 
نبود نظارت از سوی دستگاه های ذی ربط، زمينه 
مناسبی را برای ايجاد فس��اد توسط افراد سودجو 

فراهم کرده است.«
  ادعاي توخالي برخورد با فساد

نکته قابل تأمل ديگر در صحبت هاي ديروز علي نژاد، 
ادعاي او درباره برخورد با مديران متخلف استقلال 
و پرسپوليس است: »مديرانی که در دولت فعاليت 
می کردند تا ساليان س��ال بايد درباره عملکردشان 
پاسخگو باشند و هم اکنون که سرخابی ها هنوز در يد 
دولت هستند، هم بازرسی وزارتخانه و هم مجموعه 
بازرسی کل کشور تک تک مديران و مسئولانی را که 
در اين دو باشگاه فعاليت داشتند مورد بررسی قرار 
می دهند و اگر تخلف يا جرمی صورت گرفته باشد 
قطعاً برخورد خواهد شد. کما اينکه اکنون برای برخی 
از مديران به دليل عملکردشان، پرونده های قضايی 
در محاکم قضايی تشکيل شده که در جريان است و 
زمانی که احکام قطعی شود توسط محاکم قضايی 

اعلام خواهد شد.«
در حالي علي نژاد در صحبت هايش مدعي اس��ت 
که مديران باش��گاه هاي اس��تقلال و پرسپوليس 
پاسخگوي عملکردشان هستند که  در دو دهه اخير 
تخلفات گسترده مالي و فساد در اين دو باشگاه به 
بازداشت و محاکمه مديران اين دو تيم منجر نشده 
است و مديران س��رخابي ها با وجود به بار آوردن 
تعهدات مالي سرسام آور که ليست بدهي هاي دو 
باشگاه ها را به چندصد ميليارد رسانده، همچنان 
از سوي وزير ورزش براي بازگشت به پست سابق 
يا پست هاي مديريتي ديگر براي شان کارت دعوت 

ارسال مي شود. 
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دنيا حيدري

شیوا نوروزی

سعيد احمديان 
      گزارش

توجه جهانی به محجبه بودن دختران ورزشکار ایرانی
کنفدراس��يون های بزرگ دنيا ب��ه ورزش 
دختران کشورمان توجه دارند و اگر برنامه 
مثبتی وجود داش��ته باش��د، آنها هم به آن 
اهميت می دهند.سايت  فدراسيون جهانی 
بسکتبال از ليگ بسکتبال دختران تعريف 
و از استاندارد بودن ليگ صحبت کرده است. 
فيبا به ليگ های داخلی ما توجه داشته و آنها 
را مثبت و مطابق با استانداردها ديده است، در 
صورتی که در آسيا کمتر تيمی استانداردها 
را در ليگ های داخلی رعاي��ت می کند که 
اين توجه و تعريف فيبا از بس��کتبال ايران باعث افتخار ماس��ت. مسئولان 
فدراسيون جهانی فکر نمی کردند ما در ليگ حتی آمارگير داشته باشيم، به 
اسکوربورد در مسابقات اهميت بدهيم و 24 ثانيه را در نظر بگيريم، اما وقتی 
فيلم بازی ها و برنامه هايمان را ديدند، متوجه شدند ليگ های داخلی را مطابق 
با استانداردهای جهانی برگزار می کنيم. بنابراين برای شان خيلی جالب بود و 
به عنوان تشويق از تيم بانوان در سايت شان صحبت کردند و از ايران اسم بردند. 
آنها عملکرد ايران و تمام کشورها را زير نظر دارند و برنامه های ما برای شان 
جالب بوده است. رئيس فدراسيون از اين اتفاق خيلی خوشحال است و نگرش 
درباره بسکتبال بانوان بهتر شده و در روند رش��د و توسعه آينده اين رشته 
تأثيرگذار است. از طرف ديگر انگيزه بازيکنان هم بالاتر می رود و سعی می کنند 
عملکرد بهتری را داش��ته باشند و ما هم س��عی می کنيم برنامه ريزی های 
آينده مان به بهترين شکل باش��د. وقتی دختران ايران با حجاب اسلامی در 
مسابقات شرکت می کنند، مورد توجه قرار می گيرند. در بسکتبال هم از دو 
سال گذشته که می توانيم در ميادين بين المللی حضور داشته باشيم، اين 
موضوع برای بسياری از کشورها و حتی فيبا قابل توجه بود و حتی در مسابقات 
دانشجويان جهان عکس تيم ملی بانوان محجبه ايران را به عنوان بهترين 
عکس روی خروجی سايت فيبا قرار دادند. دختران محجبه ايران مورد توجه 
قرار گرفته اند و از اين موضوع به خوبی ياد می شود و اميدوارم عملکردشان در 

مسابقات هم به حدی برسد که حرف اول را بزنند.

فوتبال با نارگيل آتشي 
همه جورش را ديده بوديم جز اين يکي، مثل اينکه شيوع کرونا بدجوري 
همه را گرفتار کرده تا جايي که حالا دست به کارهاي عجيب و غريب 
مي زنند. اينها که در تصوير مي بينيد تعدادي دانش��جوي اندونزيايي 
هستند که در اين روزهاي قرنطينه جهاني با آغشته کردن ميوه نارگيل 
به نفت آن را آتش زده و فوتبال بازي مي کنند. حالا اينکه چگونه با پاي 
برهنه به ميوه سفت و سخت نارگيل ضربه مي زنند بماند. يکي نيست 
از آنها بپرسد ديگر چرا آتشش مي زنيد. کسي چه مي داند شايد بابت 

ويروس کشي و فرار از کرونا باشد.

فريده شجاعی

   نايب رئيس بانوان 
فدراسيون بسکتبال 

وعده استخدام مدال آوران سرکاری بود

نوبت ورزشکاران است در کنار قشر محروم باشند
نوبت ورزشکاران 
است که در کنار 
مردم آسيب پذير باش��ند؛ اين را سجاد گنج زاده 
می گويد، قهرم��ان کاراته جهان ک��ه اين روزها 
در کنار ش��اهين موس��وی ملی پوش المپيکی 

بوکس کشورمان، فريد حقيقی ملی پوش 
سابق کاتا ايران، حمزه زرينی کاپيتان 
سابق تيم ملی واليبال، بهنام مهديزاده 
قهرمان کشتی فرنگی جهان، مهرداد 

زمان��ی ملی پ��وش ج��ودو اي��ران، 
محمد منص��وری کاپيتان تيم ملی 

جوجيتسو، اميرحسين آذری کاپيتان 
تيم ملی بسکتبال جوانان و ديگر 

چهره های ورزش��ی که 
قص��د دارن��د در 

پويشی  قالب 
تحت عنوان 
ش��ب های 
همدل��ی به 
تهيه غذای 
سحری برای 
خانواده های 
نيازمند در 
ماه رمضان 

بپردازند. تصميمی که ملی پوش المپيکی کاراته 
ايران از آن به عنوان وظيفه اجتماعی ورزشکاران 
ياد می کند: »در روزهايی که کنار دوستان مشغول 
کمک رسانی به هموطنان آسيب پذير بوديم، جرقه 
اجرای اين طرح در اسلامشهر به ذهنم رسيد، 
چراکه اسلامشهر خيلی نيازمند دارد 
و خوشبختانه وقتی آن را با ديگر 
قهرمانان در ميان گذاش��تم با 
استقبال خوبی مواجه و قرار شد 
با همراهی هيئ��ت يا مهدی که 
کارهای اجرايی اين طرح را انجام 
می دهد به جمع آوری کمک های 
مردمی و توزيع آن در ماه مضان 
ميان نيازمندان اق��دام بکنيم تا در 
اين روزهای س��خت کرونايی 
ش��رمنده خانواده ه��ای 
نيازمن��د نباش��يم و 
باب��ت  خيالم��ان 
سحری آنها راحت 
باش��د. مطمئنم 
کاری را که برای 
رضای خدا انجام 
می دهيم نتيجه 

می دهد.«

همه نگاه ها اين روزها به داورزنی 
در رأس فدراسيون واليبال است 
که آيا با تصميمی درست می تواند 
واليبال را بار ديگر در مسير موفقيت قرار دهد، خصوصاً که رئيس 
فدراس��يون واليبال با تعويق يک س��اله المپيک فرصت کافی را 
برای يک انتخاب اصلح برای نيمک��ت تيم ملی دارد. هرچند که 
قطع همکاری با کولاکوويچ به دليل تعويق المپيک به مزاج مرد 
مونته  نگرويی خوش نيامده، به طوری که در گفت وگويی با يکی از 
خبرگزاری های لهستانی گفته است: »من هنوز سرمربی تيم ملی 
هستم، اما بعد از تعويق المپيک صراحتاً به من گفته شد که رئيس 
فدراسيون به دليل مش��کلات مالی علاقه ای به ادامه همکاری 
ندارد. در حالی که من از فدراسيون ايران تقاضای غرامت نکردم، 
چون تنها هدفم تبديل المپيک به يک داستان زيبا برای واليبال 
ايران بود.« داورزنی اما تأکيد دارد که اين مصاحبه برای چند روز 
قبل بوده است: »شرايطی ايجاد شد که به کولاکوويچ بگوييم اگر 
پيشنهادی دارد می تواند قراردادش را فسخ کند، چراکه تيم ملی 
نه تمرينی داشت و نه اردويی. در واقع دست او را برای پذيرفتن 

پيشنهادی که از يک باشگاه لهستانی داشت، باز گذاشتيم و انصافاً 
ايگور هيچ بحث مالی برای قطع همکاری نداشت و علاقه مند بود 
که سريع تر تکليفش روشن شود، اما شيطنت برخی سايت های 
خارجی در مطرح کردن برخی نام ها باعث ايجاد دلخوری هايی 
شده است. اما تأکيد کرديم که هنوز هيچ صحبتی با هيچ گزينه ای 
برای تيم ملی نداشته ايم.« داورزنی در حالی تأکيد دارد فدراسيون 
هنوز باب مذاکره با هيچ گزينه ای را باز نکرده که پيش از اين به 
نشس��تن گزينه خارجی روی نيمکت تيم ملی اصرار داش��ت و 
انتقادهای بسياری را هم بابت اين نوع نگاه خود به جان خريد. با 
وجود اين به نظر می رسد او حالا از مواضع قبلی خود عقب نشينی 
کرده و قصد بررسی گزينه های داخلی را هم دارد: »برای انتخاب 
سرمربی تيم ملی، کارگروهی تشکيل داده ايم که با نفرات متعدد 
بتوانيم برای جذب بهترين ها مشورت کنيم و از بين مربيان داخلی 
يا خارجی، يک گزينه را انتخاب کنيم. تيم ملی ايران در آينده بايد 
از شرايط فعلی وضعيت بهتری داشته باشد تا بتواند انتظار مردم 
از تيم ايران در ليگ ملت های سال آينده و بازی های المپيک را 

برآورده کند.« 

 شاید جانشين کولاکوویچ
 یک مربی ایرانی باشد

فرش��ته قربانی، 
دارن��ده م��دال 
برنز ميک��س بازی های آس��يايی جاکارتا بعد از 
پنج س��ال حضور در تيم ملی کامپوند و کس��ب 
عناوين مختلف به دليل خلف وعده  مس��ئولان 
ديگر انگيزه ای برای ادامه کار در تيم ملی ندارد: 
»بعد از بازی های آس��يايی جاکارتا سعی کردم 
با توجه به بخش��نامه اس��تخدام مدال آوران در 
ارگان های دولت��ی در اداره کل ورزش و جوانان 
زنجان مشغول به کار ش��وم. گفتند استخدامت 
حتمی اس��ت، چ��ون معماری خوان��ده ای بهتر 

است در ش��هرداری استخدام ش��وی و مدام مرا 
به اي��ن ارگان آن ارگان پاس دادند و دو س��ال و 
نيم است که سرکارم گذاش��ته اند. ما برای تهيه 
يک تير بايد2۵0هزار توم��ان هزينه کنيم و اين 
برای من امکانپذير نيس��ت. وقتی درآمدی برای 
يک کماندار وجود نداش��ته باشد ش��رايط برای 
کار کردن در تيم ملی هم وجود نخواهد داشت. 
من به سختی تلاش می کردم تا بعد از استخدام 
بتوانم با انگيزه بيشتری به تيم ملی برگردم و برای 
کشورم افتخارآفرينی کنم، اما با عمل نکردن به 

وعده های شان واقعاً انگيزه ام را از بين بردند!«

جيغ بنفش وزارت ورزشي ها براي مبارزه با فساد در فوتبال!
نگاهي به ادعاي دور از واقعيت معاون وزير ورزش درباره برخورد با تخلفات مديران سابق استقلال و پرسپوليس

پهلوانان هميشه در صحنه
دست به خيرش��ان خوب اس��ت؛ گاهي از مال مي بخشند و گاهي هم 
از جان. فرقي براي ش��ان نمي کند در کدام ميدان باش��د؛ همواره پاي 
کار هس��تند و تا پاي جان مي جنگند، ش��ايد چ��ون از لا به لاي مردم 
همين کوچه و خيابان هس��تند و خود را تافته ج��دا بافته نمي دانند. 
شايد چون عنوان، مقام و مدال باعث نش��ده تا يادشان برود که چطور 
به اين موفقيت ها دست يافتند. شايد چون الفباي ورزش را با پهلواني 
ياد گرفتند و از ياد نبردند که پهلواني ب��ه مراتب مهم تر و ماندگار تر از 

قهرماني است. 
حرف از ورزشکاران اس��ت؛ زنان و مرداني که روزها، هفته ها، ماه ها و 
سال ها به سختي تلاش مي کنند و عرق مي ريزند تا با موفقيت هاي شان 
لبخند بر لب مردم بنشانند و پرچم پرافتخار کشورمان را بر فراز دنيا به 
اهتزاز درآورند. ورزشکاراني که اما همه هم و غم شان رفتن روي سکو و 
کسب مدال نيست و قبل از هر چيزي همواره به مردم مي انديشند، به 

خوشحالي و حتي به فراهم کردن آرامش آنها. 
شايد کمتر کسي بداند با چه سختي ها، مشقت ها و کمبودهايي تمرين 
مي کنند. شايد کمتر کس��ي بداند براي هر مدالي که شادي را مهمان 
دل هاي مردم مي کند، چطور عرق مي ريزند. مردمي که تا خم به گوشه 
ابروي شان مي آيد باز هم همين ها هستند که دست شان را مي گيرند. 
همين ورزشکاراني که گويي در هر جبهه اي که مي جنگند براي مردم 

و شاد کردن آنهاست. 
مهم نيست که از کوران مس��ابقات آمده يا اردويي سنگين و طولاني را 
پشت سر گذاشته باشند، کافي است که مشکلي پيش  آيد؛ مي خواهد 
سيل يا زلزله باشد. هميشه پاي کار هستند و نه از دور که از نزديک دستي 
بر آتش دارند. آستين بالا مي زنند، تا کمر در آب مي روند، در سرما و گرما 
گوني به پشت مي گيرند؛ زمين هاي سنگلاخي و هر کجا که مي خواهد 
باش��د؛ زن و مرد هم ندارد. همگي امتحان پس داده هس��تند، امتحان 
پهلواني که نه فقط در ميدان نبرد و رودرروي ورزشکاران حريف که در 
ميدان نبرد روزگار هم هميشه آماده به خدمت هستند، نبردي که ديروز 

اگرچه مادي و معنوي بود، اما اين بار شکل آن کاملًا متفاوت است. 
اين بار شاهد از جان مايه گذاشتن شان هستيم. هر کدام هم فراخور حال 
خود، يکي توزيع ماسک و موادضد عفوني را در پيش مي گيرد. آن يکي 
توزيع غذا بين نيازمندان و تجهيز کردن بيمارستان ها را و ديگری هم 
در صف اول براي پرستاري بر بالين بيمارها مي رود. يکي خانه به خانه 
در پي حل مشکلات مي گردد، آن يکي هم شب را تا صبح در بيمارستان 
مي گذراند براي رسيدن به درد بيماراني که حتي شانس ديدن خانواده 

خود را هم ندارند. 
کار ساده اي نيست. دست به خير بودن شان سال هاست که ثابت شده 
اس��ت، پاي کار بودن را هم همواره به تصوير کشيدند، اما رفتن به دل 
خطر و در صف اول کمک به مردم ديگر از آن دست افتخاراتي است که 
نصيب هر کسي نمي شود. افتخاري بي شک باارزش تر از کسب هر مدالي 
است. اين يکي دل مي خواهد، خيلي هم دل مي خواهد که جانت را کف 
دست بگيري و با عشق به ياري بيماراني بشتابي که بي هيچ گناهي در 
بستر مرگ خوابيده اند و اميدي هم شايد براي بلند شدن و رفتن دوباره 

به خانه ندارند. 
بي شک پرستاري حرفه مقدسي است و پرستاران فرشته هايي بدون بال 
هستند که سال هاست مأموران نجات بيمارانند، اما بدون ترديد حضور 
جامعه ورزش در قالب کادر درمان بيمارس��تان ها در اين روزهايي که 
کرونا يقه دنيا را گرفته و قرباني مي گيرد افتخاري بزرگ براي جامعه 
ورزش اس��ت. جامعه اي که همواره و در هر شرايطي ثابت کرده دوش 
به دوش مردم و در مشکلات ياري رس��ان آنهاست. جامعه اي که حالا 
بدون ترديد پرستاران ورزشکار، نگين درخشاني در کارنامه افتخاراتش 
هستند. افتخاري که اين بار با ارزش تر از هر مدالي است، مدالي به قيمت 

جان و به ارزش نجات جان انسان ها. 
هرچند که جز اين هم از جامعه ورزش انتظار نمي رود، جامعه اي که افراد 
آن هميشه در سختي ها ياري رسان مردم و در کنار آنها بودند. جامعه اي 
که در سختي ها و مشکلاتي چون سيل و زلزله حضور خودجوش شان 
مرهمي بر دل مردم داغديده بوده است. جامعه اي که اين بار طور ديگری 

براي حضور در صحنه و کمک به مردم آستين بالا زده است. 
بي شک مي توان گفت دل ش��ير دارند که در روزهايي که همه تأکيد 
دارند به ماندن در خانه، بي توجه به عواقب آن دل به دريا مي زنند و به 
کمک و ياري مردم مي ش��تابند و از هر طريقي که شده و به هر شکلي 
که مي توانند، سعي در گرفتن دست مردم دارند. مي خواهد با پوشيدن 
لباس مقدس پرستاري باشد يا رساندن مايحتاج مردم در خانه هاي شان 
يا حتي خريد وسايل مورد  نياز بيمارس��تان ها. به هر شکلي که بتواند 
جامعه ورزش را يک بار ديگر برابر مردمي که همواره حامي آنها بودند، 

روسفيد کند. 

 سکوت، موضع مشترک فوتباليست ها
 باشگاه ها و مديران در قبال کاهش دستمزدها

 قانون فيفا و  ای اف سی 
در ایران اجرا نمی شود؟!

آينده ليگ های فوتبال ايران که به دليل ش�يوع کرونا به حالت تعليق 
درآمده اند مشخص نيست. جدای از اينکه برنامه ريزی ها به هم ريخته 
و اقتصاد فوتبال با خس�ارت س�نگينی مواجه ش�ده، پ�روژه جبران  
بخشی از اين خس�ارت ها از طريق کاهش دستمزد بازيکنان و مربيان 
از هفته ها قبل در کش�ورهای مختلف کليد خورد، اما در فوتبال ايران 
اکثراً در مورد اين موضوع سياس�ت سکوت پيش�ه کرده اند و معدود 
نفراتی هم هس�تند که واکنش های خنثی به اين قانون نشان داده اند.

  سکوت محض
هفته هاس��ت که باش��گاه های بزرگ دنيا موضع خود در خصوص کاهش 
دستمزدها را اعلام کرده و اين طرح را به مرحله اجرا درآورده اند. پس از آنکه 
لغو مسابقات فوتبال ضررهای سنگينی به باشگاه ها زد، فيفا به آنها اجازه داد 
پس از توافق با اعضای تيم اقدام به کاهش دستمزدها کنند. پس از آن يوفا و 
 ای اف سی نيز به صورت جداگانه اين قانون را به کشورهای عضو خود اعلام 
کردند. در روزهای گذشته اخبار مختلفی از توافق باشگاه ها با بازيکنان خود 
مبنی بر کسر درصدی از دستمزدهای شان منتشر شده؛ علاوه بر تيم های 
مطرح قاره س��بز، حتی تيم های متمول آس��يا نيز در مس��ير صرفه جويی 
قدم برداش��ته اند. نکته اصلی اينکه بازيکنان اين تيم ها با حمايت از کاهش 
درآمدهای شان ابراز اميدواری کرده اند که اجرای اين طرح بخشی از مشکلات 

اقتصادی ايجاد شده ناشی از کرونا را برطرف کند. 
منتها در فوتبال ما خبری از اين حمايت و گذشت نيست! در شرايطی که مقام 
معظم رهبری مردم را به »حرکت مؤمنانه« تشويق کرده اند، اما در فوتبال 
دولتی ايران هيچ کس راضی نمی شود حتی از يک ريال دستمزدش بگذرد. 
با اينکه همه ما می داني��م دادن لقب حرفه ای به هيچ وج��ه برازنده فوتبال 
کشورمان نيست، ولی به رغم اين واقعيت قراردادهای ميلياردی زيادی منعقد 
شده و بار سنگينی روی دوش ورزش گذاشته است. اينکه چرا تاکنون قدمی 
برای کاهش دستمزدها برداشته نش��ده و همه فعالان اين رشته به شکلی 

هماهنگ سکوت کرده اند جای سؤال و البته تأسف دارد.
  موضع  ای اف سی

آسيب های اقتصادی تعطيلی فوتبال به قدری سنگين است که حتی کاهش 
دستمزدها نيز تنها گوشه ای از آن را جبران خواهد کرد. با اين حال اين راهکار 
از سوی فيفا ارائه و با استقبال زيادی نيز روبه رو شده است. سران کنفدراسيون 
فوتبال آسيا هم موضعی مشترک با فيفا دارند. عبدالخالق مسعود، عضو کميته 
اجرايی  ای  اف سی با اشاره به شرايط پيش آمده برای فوتبال گفت: »اميدوارم 
تمام ليگ های داخلی آسيا کامل شوند. ما پشتيبان فدراسيون هايی هستيم 
که بخواهند مسابقات شان را از س��ر بگيرند. اصلًا قصد لغو ليگ فوتبالی را 
نداريم و البته سلامت ورزشکاران نيز برای ما مهم است. فدراسيون جهانی 
با کاهش ۵0 درصدی دس��تمزدها، فدراس��يون ها را مورد خطاب قرار داد. 
همچنين فيفا از باشگاه های فوتبالی که موفق شدند با گفت وگو با بازيکنان، 

آنها را به کاهش دستمزدها در اين ايام راضی کنند، تمجيد کرد.«
  واکنش های داخلی

اين روزها که کسب و کارها به خاطر کرونا تعطيل شده و معيشت خانواده ها به 
خطر افتاده، کمتر کسی از مديران فدراسيون برای همدردی با مردم و کمک 
به اقتصاد کشور پا پيش گذاشته است. در حالی اخبار کمک  های ستاره های 
فوتبال جهان در رسانه ها و شبکه های اجتماعی منتشر می شود که در کشور ما 

و در فدراسيون فوتبال هيچ کس از کاهش دستمزدها سخن نمی گويد.
رئيس سازمان اقتصادی فدراسيون فوتبال نيز در تازه ترين صحبت هايش 
موضعی منفعلانه اتخاذ کرده است. صادق درودگر در گفت وگو با تسنيم در 
خصوص احتمال برگزار نشدن ادامه مس��ابقات ليگ و تغيير رقم قراردادها 
گفت: »اگر قرار باشد بازی های اين فصل ادامه پيدا نکند قراردادها تحت تأثير 
قرار می گيرد. البته در اين مورد ما قراردادهای اقتصادی را برحس��ب تعداد 
بازی ها منعقد کرده ايم و از هر جا که مسابقات ادامه پيدا نکند، مشکلی پيش 
نخواهد آمد و تنها يک ضرر اقتصادی پايين را برای عدم برگزاری بازی های 
باقی  مانده متحمل می شويم.« درودگر از همه خواسته منتظر آينده و روشن 
شدن تکليف بازی ها باشند: »اين موضوع هم تا زمانی که تکليف ليگ به طور 
کامل مشخص نشده، روشن نيست، ولی اگر قرار باشد ليگ برگزار نشود بايد 
جلساتی با حضور نمايندگان بازيکنان و باشگاه ها برگزار شود تا به يک نتيجه 
واحد برسيم. ما درباره اين موضوعات تماماً تابع تصميمات فيفا هستيم. با 
توجه به اينکه هنوز شانس بالايی برای برگزاری مسابقات داريم، نمی توانيم 
همه بررسی هايمان را روی گزينه لغو کلی بازی ها بگذاريم. بنابراين بايد صبر 

کنيم تا وضعيت به طور کامل مشخص شود.«

واليبال نشسته ایران الگوي جهان است 
هادي رضايي، سرمربی تيم واليبال نشس��ته ايران گفت: »حضور در 
هشت فينال متوالی پارالمپيک از تيم واليبال نشسته ايران يک الگوی 
جهانی ساخته است که برای مشخص ش��دن مسير اين موفقيت بايد 
مؤلفه های زيادی را مورد بررسی قرار داد. اگر قرار است که در بخش های 
ديگر نيز  مانند واليبال نشسته به موفقيت برسيم بايد روند رو به رشد اين 
رشته مورد بررسی و موشکافی قرار گيرد. اينکه چگونه يک  رشته تيمی 
در چهار دهه متوالی باثبات نتيجه  می گيرد يک اتفاق نيست، بلکه بر 
مبنای يک برنامه توسعه محور است. اگر اين موشکافی به درستی انجام 
شود، می توان از واليبال نشس��ته به عنوان تيمی الگودهنده نام برد.« 
لازم به ذکر است، تيم ملی واليبال نشسته ايران در چهار دهه گذشته 
يکی از موفق ترين رشته های ورزشی کشور بوده، رشته ای که با اقتدار 
رتبه  نخس��ت دنيا را در اختيار دارد و با حضور در هشت فينال متوالی 

پارالمپيک، شش عنوان قهرمانی را به خود اختصاص داده است.

شميم رضوان 
      واليبال

      چهره

      بازتاب


